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Književna porodila. S o l 

poljščini Liku mnogokrat najti, mora su po mnenji tir. I ,cciejewakega tul~ 

mučiti po vplivu dat, om\ iz blu> nastal l)i bil v poljščini sam d ch. Archiv 

V i l , 549, (Diiljt (»'ilunlnji^J V, O b U t , 

Nekaj o našem naglasi, 

PrccL-j se ju že pisalo o našetn naglaSevanji, vendar ni še raziskano 

do cela. Ni v tem niso vsi naglasoslovct istega mnenja, če imamo kipeče 

in padajoče naglase ali » c : nekateri tvrdč, da jilt imamo, drugi, da jih 

nimamo. Resnica jc, da нс po n^köd prav natanko in dobro razločujejo, 

drugod menj in slabüjc, a po drugod prav nič ne. Domača govorica vpliva 

n;i jjOsitin ične učetijake toliko, da vsakeršno drugačno izrekanje zametu jo, 

dk, znnikavajo. Meni rabi v tej-le raz pravici o s t r f v e c /A i kipeči (bäba = 

bartb;i), strešica" za padajoči naglas (sam — sdam). Voka la e in o mi rabita za 

od [j rta glasova teh d veli črk (žena, noga), ej i i'- ( i ) , za ozki пач navadni 

t' (vesela), it o za on o, ki se izreka v Mole nje i h no, o za on c?, ki se on öd 

ylasi it. Vokal i a, i, it imajo vedno ist zvuk. (Govoriti mislim samö o dol-

zih slovkali, ker so kratke лл nas mnogo manjšega pomena. Tudi ne bo-

dem razpravljal teorije; lc na nekatere do cela praktične stvari opozoril bi 

rad nas tlärod in osni >i t o pisateljstvo n<ise. Znano je, da ima vsak svoja 

tiaglasna vod ik , nikakih obče veljavnih pravil nimiimo. Л treba je zdžitl 

meje prerazuzdanemu naglascvanju. Ni v vernih nc l>i se smelo reči sedaj 

3nai'ičilie sedaj . nauč i l i ' , sedaj s osamljena* sedaj ^osamljčna«, sedaj , ku-

hat i s sedaj »kuhüt i* , Potrudimo se, da d obode m o skoro jedinstveno pisavo 

in j edinstven o književno izreko. Zatö ho ["ein opozoriti nase razum ni stvo na 

nekoliko z e l d važnih, ali doslej vse premalo uvaževinih naglasoslovnih pravil, 

Vokala uo imamo v novoslovčn^.ini za staroslovenski hohnik on iti 

za prvotno kratki (a sedaj dolgi) naglaseni i>; n. pr. i imož — vir, nalutlga, 

on miösi, 0 : za stari dolgi naglaseni zlog in takrat, kadar se pomakne na-

glas naprej ; n. pr. kos = amsel, must, (prvotno: nS nogo:) na nngo. Se-

danji t : j imamo za staroslovenski l, = č, 

Pisme f nam rabi za staroslovenski hohnik en. ter za navadni Л 

Vokala c in o (obično se zaznamenavata z c — o) stojita namesto na-

vadnega i' in o. če se jc naglas pomeknil s prejšnjega zloga t u nj i ju : to nam 

kaze ruščina, ki ima v teli slučajih se stari naglas, in tudi mnoga slovenska 

razrečja. X . pr. vodit (r. in narečno si.): voda, ž e n i (r. in n. si,): žčna, nosi 

(r, in n, sL); ntfsi trage, vedi (r. in n. si.): vedi. 
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Kü j i i evaa po roti la. 

Tudi f in l]} no in y premeni se v omenjenem razmerji č a s i h v 

e in o z odprt im zvukom; • n, pr, röka, priporöei, dćni. Tud i r je često cj 

odprl v e ; n. pr. vrl ine, brtfme, 

V jedinstyenem tozilniku ženskega spola, če je poudarjen na konci, 

potegne se navadno naglas, kadar stoji pred nj imi predlog, na prvi zlog 

nazaj, če nima pri sebi določi I nega pridevnika; n. pr. nogu6, toda (staro: 

n;l nogo): na nogo, rokuö ; na ru&ko, goru6 : za göro, g lavuö; na glavo, 

braduö ; na brädo Tud i nekatere mnogozložnice se drže tega pravi la ; n. pr. 

prodaja: na prodaj(o), posuöda: na posodo, dežela: v dežel(O), Kakor smo 

videli, izpremem se kipeči naglas imenovalnikov v padajoči naglas, e in o 

prehajata v t• in ali če stojita namesto prvotnega ej in no, priborita, si 

stari zvuk ej in no. 

riamtf näglas razlikuje v nekaterih sklonih samostalnike moškega in 

Ženskega spola; n. pr. namčjna = die Alwicht, namejna = des Zweckes, ra-

in čj ni == der Absicht, namćjni = die Zwecke. Tako se naglaštije v vseh jedna-

kih slučajih ; ti. pr. medvejda leži poleg medveda , zap on f zapöna : zapuüna itd, 

Zelö zanimiv je jed bistveni mestnik moškega spola; navadno piše in 

naglaäuje se napačno. Navedimo nekaj pr imerov; v buÖji, v piiöli, na snu-

opi, v grußbi, na kuonji, v puösti, na r't nori, v buob i ; pri dri m i, na m is l i , 

na gnöji, na n i s i itd. Vsi ti imajo v rodi lmku odprti o\ torej ju bil ta 

sklon prej poudarjen na poslednjem /logi. A mestnik bi bil, kakor se ka;,e, 

naglasčn samö pri prvih na končnici, pri drugih ria debli. 

Го n lg las i se razločuje tudi pri glagolih tretje in četrte vrste zna-

nilnik od velelnika: ne samo pri o in e'. on nudsi, a; nösi l žični se, a : 

žćni sel itd. nego tudi drugod. M. pr. on rabi : rabi ' on prav i : pravi ! on 

naznani : namrtni ! on stavi: stAvi! itd. itd, 

Vse premalo znano je razumništvu. da glagoli četrto vrstCj če je n j ih 

jedinstveni moški dele/nik minolega časa poudarjen na končnici — Иг po-

mikajo naglas na deblo nazaj povsod razven v j edinstvenem ženskem spoli, 

kadar so zloženi s predlogom, T o pravdo je boljšo nego li nasprotno in 

tir?;i se ga večina slovenskega näroda, kateremu Sole не niso pokvarile go-

vorice. X . pr. uč i l : naučil, naučila, naučilo, naučila sva, sta, naučili smo i td . ; 

mori l : umir i l , umorila, umorilo i td . ; slabil: oslabil itd., drob i l : razdrobil, 

groz i l : zagrozil, pod i l : zapu&dil, pretil: zapre j til itd. Samoglasnika t- in o 

se i spremenita, kakor smo videli, v r in o, ej in no, katera sta v nepou-

darjenem zlogi, kakor vedno, bila navadna e iti o, prikažeta sc znova ka-

kor ej in no. 

A najvarneje je menim to, da nam naglas še vedno razločuje določne 

[n nedoločne pridevnike. V tem oziri se dosledno napačno nagtaša. Razli-

kujeta se v vseh sklonih: določni pridevnik izpremenf navadno kipeči nd-
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